

STEERING COMMITTEE FOR HUMAN RIGHTS
COMITÉ DIRECTEUR POUR LES DROITS HUMAINS

(CDDH)

DRAFTING GROUP ON HUMAN RIGHTS AND ENVIRONMENT
GROUPE DE RÉDACTION SUR LES DROITS HUMAINS ET L'ENVIRONNEMENT

(CDDH-ENV)

MEETING REPORT / *RAPPORT DE RÉUNION*

9th meeting / *9^e réunion*

17–19 January / *janvier 2024*

Item 1: Opening of the meeting and adoption of the agenda	Point 1 : Ouverture de la réunion et adoption de l'ordre du jour
<p>1. The Drafting Group on Human Rights and Environment (CDDH-ENV) held its 9th meeting from 17 to 19 January 2024. The list of participants appears in <u>Appendix I</u>.</p> <p>2. The Chairperson, Nicola WENZEL (Germany), opened the meeting and welcomed the participants. She informed them that the CDDH, at its 99th meeting, had elected her as Chairperson of the CDDH-ENV following the departure of its previous Chairperson, Kristīne LĪCIS (Latvia). The CDDH had also exchanged views on the results of the 8th meeting of CDDH-ENV and considered that the draft CDDH report on the need for and feasibility of a further instrument or instruments on human rights and the environment, as prepared by the CDDH-ENV, should examine all options, without excluding any of them, and remain neutral in its conclusions on those options. She further informed the Group about her participation in an event held by the Steering Committee on the Rights of the Child (CDENF) and in the 147th meeting of the Governmental Committee of the European Social Charter and the European Code of Social Security.</p> <p>3. The Group adopted the agenda, as it appears in <u>Appendix II</u>.</p>	<p>1. Le Groupe de rédaction sur les droits humains et l'environnement (CDDH-ENV) tient sa 9^e réunion du 17 au 19 janvier 2024. La liste des participants figure à <u>l'Annexe I</u>.</p> <p>2. La présidente, Nicola WENZEL (Allemagne) ouvre la réunion et souhaite la bienvenue aux participants. Elle les informe que, lors de sa 99^e réunion plénière, le CDDH l'a élue en qualité de présidente, à la suite du départ de la précédente présidente, Kristīne LĪCIS (Lettonie). Le CDDH a également échangé des vues sur les résultats de la 8^e réunion du CDDH-ENV et pense que le projet de rapport du CDDH sur la nécessité et la faisabilité d'un nouvel instrument ou d'instruments sur les droits humains et l'environnement, tel que préparé par le CDDH-ENV, devrait examiner toutes les options, sans exception, et rester neutre dans ses conclusions sur ces options. Elle informe également le Groupe de sa participation à un événement organisé par le Comité directeur sur les droits de l'enfant (CDENF) ainsi qu'à la 147^e réunion plénière du Comité gouvernemental de la Charte sociale européenne et du Code européen de sécurité sociale.</p> <p>3. Le Groupe adopte l'ordre du jour, tel qu'il figure à <u>l'Annexe II</u>.</p>
Item 2: Presentation and examination of the revised draft text of chapters I, II and III of the draft report on the need for and feasibility of a further instrument or instruments on human rights and the environment	Point 2 : Présentation et examen du projet de texte révisé des chapitres I, II et III du projet de rapport sur la nécessité et la faisabilité d'un instrument ou d'instruments additionnels sur les droits humains et l'environnement
<p>4. The Secretariat presented the changes made since the last meeting to the draft text of chapters I, II and III of the draft report.</p> <p>5. The Group resumed its examination of chapters I and II of the draft report, paragraph by paragraph, and made certain changes to the text. With respect to chapter III, the Group agreed on a new structure for the text. The Group will examine the question of how to present the rationales with respect to each instrument in the relevant section b).</p>	<p>4. Le Secrétariat présente les modifications apportées au projet de texte des chapitres I, II et III du projet de rapport.</p> <p>5. Le Groupe reprend l'examen des chapitres I et II du projet de rapport, paragraphe par paragraphe et apporte quelques modifications au texte. Concernant le chapitre III, le Groupe convient d'une nouvelle structure pour le texte. Le Groupe examinera la question de savoir comment présenter les arguments concernant chaque instrument dans la section b) pertinente.</p>

6. On this basis the Group agreed on a written procedure for further revision of chapters I and II of the draft report.	6. Sur cette base, le Groupe convient d'une procédure écrite pour de nouvelles révisions des chapitres I et II du projet de rapport.
Item 3: Presentation and examination of draft elements for chapter IV of the draft report on the need for and feasibility of a further instrument or instruments on human rights and the environment	Point 3 : Présentation et examen d'un projet d'éléments pour le chapitre IV du projet de rapport sur la nécessité et la faisabilité d'un instrument ou d'instruments additionnels sur les droits humains et l'environnement
7. The Secretariat presented the draft text for the new chapter IV of the draft report. 8. The Group had a general discussion of this chapter.	7. Le Secrétariat présente le projet de texte pour le nouveau chapitre IV du projet de rapport. 8. Le Groupe tient un échange d'ordre général sur ce chapitre.
Item 4: Analysis of the impact of the present activity in terms of gender equality	Point 4 : Analyse de l'impact de cette activité en termes d'égalité de genre
9. The Group noted that the substance of discussions at this meeting had not raised gender equality issues, whilst recognising that such issues have been raised already at earlier meetings in the context of chapters I and II of the draft report.	9. Le Groupe note que la substance des discussions menées lors de cette réunion n'a pas soulevé de questions relatives à l'égalité de genre, tout en reconnaissant que de telles questions avaient déjà été abordées lors de réunions précédentes, dans le contexte des chapitres I et II du projet de rapport.
Item 5: Other business	Point 5 : Questions diverses
10. Lucja MIARA, the Secretary of the Governmental Committee of the European Social Charter and the European Code of Social Security, provided further information on the discussion that took place at the 147th meeting of the Governmental Committee of the European Social Charter and the European Code of Social Security following the intervention of the Chair of the CDDH-ENV.	10. Lucja MIARA, Secrétaire du Comité gouvernemental de la Charte sociale européenne et du Code européen de sécurité sociale, fournit des informations complémentaires sur l'échange de vues qui s'est tenu lors de la 147 ^e réunion du Comité gouvernemental de la Charte sociale européenne et du Code européen de sécurité sociale à la suite à l'intervention de la présidente du CDDH-ENV.
Item 6: Adoption of the meeting report	Point 7: Adoption du rapport de réunion
11. The Group adopted the present meeting report.	11. Le Groupe adopte le présent rapport de réunion.

Appendix I / Annexe I**Participants****MEMBERS / MEMBRES**

ARMENIA / ARMÉNIE	Lusine KARUMYAN Second Secretary, International Treaties and Law Department, Ministry of Foreign Affairs
AUSTRIA / AUTRICHE	Brigitte OHMS Deputy Government Agent, Federal Chancellery
BELGIUM / BELGIQUE	Sophie THYS Legal and policy adviser international policy
DENMARK / DANEMARK	Ida Marie SPIEGELHAUER Head of Section, Ministry of Justice
FINLAND / FINLANDE	Pilvi RÄMÄ Legal Officer, Ministry for Foreign Affairs
FRANCE	Charlotte BLONDEL Consultante juridique, ministère de l'Europe et des affaires étrangères
GERMANY / ALLEMAGNE	Nicola WENZEL (Chairperson) Government Agent before the ECtHR, Federal Ministry of Justice and Consumer Protection Jule ANDERSEN Legal Officer, Unit IV C 1 (Human Rights), Federal Ministry of Justice
GEORGIA / GÉORGIE	Nino LATSABIDZE Deputy Head of the International Relations and European Integration, Department, Ministry of Environmental Protection and Agriculture
LATVIA / LETTONIE	Elīna Luīze VĪTOLA Head of Office of the Representative of Latvia before International Human Rights Institutions, Deputy Agent of the Government, Ministry of Foreign Affairs
NETHERLANDS / PAYS-BAS	Michelle DUIN Legal officer, Ministry of Foreign Affairs
NORWAY / NORVÈGE	Astrid RIKHEIM Adviser, Legislation Department, Ministry of Justice and Public Security
POLAND / POLOGNE	Marek KLĘK First Councilor, Ministry of Foreign Affairs
ROMANIA / ROUMANIE	Cristian Radu TRUPINA Head of service, Chief of Office for Biodiversity, National Environmental Guard
SPAIN / ESPAGNE	Patricia FRÖHLINGS DORF NICOLÁS State Lawyer, Ministry of Justice
SWEDEN / SUÈDE	Sara KYMENVAARA Legal Advisor, Ministry of Climate and Enterprise Björn THEWS Legal Advisor at the Ministry of Climate and Enterprise

SWITZERLAND / SUISSE	<p>Maya BEELER-SIGRON Juriste, Département fédéral de justice et police DFJP, Office fédéral de la justice</p> <p>Christoph SPENLÉ Chef adjoint de la section droits de l'homme, Département fédéral des affaires étrangères</p>
TÜRKIYE	<p>Aysen EMÜLER Experte Juridique, ministère des Affaires Etrangères, Représentation Permanente de la Turquie auprès du Conseil de l'Europe</p> <p>Abdil CİHANGİR Juge rapporteur, Ministère de la Justice, Ankara</p> <p>Mustafa CELAYİR Legal counselor, Représentation Permanente de Turquie</p>
UNITED KINGDOM / ROYAUME-UNI	<p>Sarah MACRORY Assistant Legal Adviser – Legal Directorate, Foreign, Commonwealth and Development Office</p> <p>Florence VANE Human Rights Adviser, Foreign, Commonwealth & Development Office</p> <p>Eva HUEHNE Senior Legal Adviser, Environment, Department for Environment, food and rural affairs</p>

PARTICIPANTS / PARTICIPANTS

<p>DIRECTORATE GENERAL HUMAN RIGHTS AND RULE OF LAW (DG I) / DIRECTION GÉNÉRALE DROITS HUMAINS ET ÉTAT DE DROIT (DG I)</p>	<p>Tanja KLEINSORGE Head of Department on the Reykjavík process and the Environment / <i>Cheffe du Service sur le Processus de Reykjavik et Environnement</i></p> <p>Mikaël POUTIERS Secretary of the Bern Convention on the Conservation of European Wildlife and Natural Habitats / <i>Secrétaire de la Convention de Berne relative à la conservation de la vie sauvage et du milieu naturel de l'Europe</i></p> <p>Gianluca SILVESTRINI Head of the Biodiversity Division, Department on the Reykjavík process and the Environment / <i>Chef de la Division Biodiversité, Service sur le Processus de Reykjavik et Environnement</i></p> <p>Diana BALANESCU Collective complaints Division, Department of Social Rights / <i>Division des Réclamations collectives, Service des droits sociaux</i></p> <p>Lucja MIARA Governmental Committee Unit, Department of Social Rights / <i>Unité du Comité gouvernemental, Service des droits sociaux</i></p> <p>Elena JOVANOVSKA BREZOSKA Head of Unit, Southeast Europe Unit / <i>Cheffe de l'unité Europe du Sud,</i></p> <p>Biljana SLADOJEVIC MILATOVIC Co-operation Programmes Division / <i>Division des Programmes de coopération</i></p> <p>Sergey DIKMAN Department for Implementation of Human Rights, Justice and Legal Co-operation Standards / <i>Service de la mise en œuvre des standards en matière de droits humains, justice et coopération juridique</i></p>
---	---

CONGRESS OF LOCAL AND REGIONAL AUTHORITIES / CONGRÈS DES POUVOIRS LOCAUX ET RÉGIONAUX	Guillaume LOISEAU Committee on the Honouring of Obligations and Commitments by Member States of the European Charter of Local Self-Government, Co-Secretary of Committee / <i>Commission pour le respect des obligations et engagements des Etats membres de la Charte européenne de l'autonomie locale, Co-Secrétaire de Commission</i>
PARLIAMENTARY ASSEMBLY ASSEMBLÉE PARLEMENTAIRE	Simon MOUTQUIN Chair of the Parliamentary Assembly Committee on Social Affairs, Health and Sustainable Development, Member of the Chamber of Representatives, Belgium / <i>Président de la Commission des questions sociales, de la santé et du développement durable de l'Assemblée parlementaire, Membre de la Chambre des représentants, Belgique</i> Jean-Pierre GRIN Member of of the Committee on Social Affairs, Health and Sustainable Development of the Parliamentary Assembly of the Council of Europe; Chairperson of the Sub-Committee on the European Social Charter / <i>Membre de la Commission des questions sociales, de la santé et du développement durable de l'Assemblée parlementaire, Président du sous-comité sur la Charte sociale européenne</i> Aiste RAMANAUSKAITE Committee on Social Affairs, Health and Sustainable Development of the Parliamentary Assembly of the Council of Europe / <i>Commission des questions sociales, de la santé et du développement durable de l'Assemblée parlementaire du Conseil de l'Europe</i> Claire DUBOIS-HAMDI Senior Lawyer, Committee on Social Affairs, Health and Sustainable Development of the Parliamentary Assembly of the Council of Europe / <i>Commission des questions sociales, de la santé et du développement durable de l'Assemblée parlementaire du Conseil de l'Europe</i>
REGISTRY OF THE EUROPEAN COURT OF HUMAN RIGHTS GREFFE DE LA COUR EUROPEENNE DES DROITS DE L'HOMME	Natalia KOBYLARZ Senior Lawyer / <i>Juriste</i>
OFFICE OF THE UNITED NATIONS HIGH COMMISSIONER FOR HUMAN RIGHTS	Benjamin SCHACHTER Human Rights Officer, Environment and Climate Change Development, Economic and Social Issues Branch, Office of the United Nations High Commissioner for Human Rights
CONFERENCE OF INGOs OF THE COUNCIL OF EUROPE / CONFÉRENCE DES OING DU CONSEIL DE L'EUROPE	Amy JACOBSEN International Legal Counsel, GREENPEACE
JAPAN / JAPON	Eléa Kaori ROGER Assistant, Consulate General of Japan in Strasbourg

OBSERVERS / OBSERVATEURS

EUROPEAN NETWORK OF NATIONAL HUMAN RIGHTS INSTITUTIONS / LE RÉSEAU EUROPÉEN DES INSTITUTIONS NATIONALES DES DROITS DE L'HOMME (ENNHRI)	Hannah C. BRÆNDEN Advisor at the Norwegian National Human Rights Institution
INTERNATIONAL FEDERATION OF HUMAN RIGHTS / FÉDÉRATION INTERNATIONALE DES DROITS DE L'HOMME (FIDH)	Corina HERI Chargée de mission
AMNESTY INTERNATIONAL	Ann HARRISON Climate Policy Adviser

SECRETARIAT / SECRETARIAT

Human Rights Intergovernmental Cooperation Division / Division de la coopération intergouvernementale en matière de droits de l'Homme	<p>Daniel PAP Administrator / <i>Administrateur</i>, Secretary of the CDDH-ENV / <i>Secrétaire du CDDH-ENV</i></p> <p>David MILNER Head of Division / <i>Chef de Division</i>, Secretary of the CDDH / <i>Secrétaire du CDDH</i></p> <p>Corinne GAVRILOVIC Assistant / <i>Assistante</i></p>
--	---

INTERPRETERS / INTERPRÈTES

<p>CHENETIER Chloé</p> <p>DEBURLET-SUTER Lucie</p> <p>DEVICTOR Grégoire</p>
--

Appendix II / Annexe II

Agenda (as adopted) / Ordre du jour (tel qu'adopté)

1. Opening of the meeting and adoption of the agenda	1. Ouverture de la réunion et adoption de l'ordre du jour
CDDH-ENV(2024)OJ1 – Draft agenda CDDH-ENV(2023)R8 – Report of the 8th meeting	CDDH-ENV(2024)OJ1 – Projet d'ordre du jour CDDH-ENV(2023)R8 – Rapport de la 8 ^e réunion
2. Presentation and examination of the revised draft text of chapters I, II and III of the draft report on the need for and feasibility of a further instrument or instruments on human rights and the environment	2. Présentation et examen du projet de texte révisé des chapitres I, II et III du projet de rapport sur la nécessité et la faisabilité d'un instrument ou d'instruments additionnels sur les droits humains et l'environnement
CDDH-ENV(2023)06REV – Draft CDDH report on the need for and feasibility of a further instrument or instruments on human rights and the environment CDDH-ENV(2024)01 – Compilation of comments received on the draft CDDH report on the need for and feasibility of a further instrument or instruments on human rights and the environment	CDDH-ENV(2023)06REV – Projet de rapport sur la nécessité et la faisabilité d'un instrument ou d'instruments additionnels sur les droits humains et l'environnement CDDH-ENV(2024)01 – Compilation des commentaires reçus sur le projet de rapport sur la nécessité et la faisabilité d'un instrument ou d'instruments additionnels sur les droits humains et l'environnement
3. Presentation and examination of draft elements for chapter IV of the draft report on the need for and feasibility of a further instrument or instruments on human rights and the environment	4. Présentation et examen d'un projet d'éléments pour le chapitre IV du projet de rapport sur la nécessité et la faisabilité d'un instrument ou d'instruments additionnels sur les droits humains et l'environnement
CDDH-ENV(2023)06REV – – Draft CDDH report on the need for and feasibility of a further instrument or instruments on human rights and the environment	CDDH-ENV(2023)06REV – Projet de rapport sur la nécessité et la faisabilité d'un instrument ou d'instruments additionnels sur les droits humains et l'environnement
4. Analysis of the impact of the present activity in terms of gender equality	4. Analyse de l'impact de cette activité en termes d'égalité de genre
CDDH(2020)13 – CDDH Thematic form on gender equality	CDDH(2020)13 – Fiche thématique du CDDH sur l'égalité de genre
5. Other business	5. Questions diverses
6. Adoption of the meeting report	6. Adoption du rapport de réunion

Reference documents / Documents de référence	
CDDH-ENV(2023)10 – Summary of the exchange of views with external independent experts and representatives of the Parliamentary Assembly and the European Committee on Social Rights (13-15 September 2022) (prepared by the Secretariat)	CDDH-ENV(2023)10 – Résumé de l'échange de vues avec des experts indépendants externes et des représentants de l'Assemblée parlementaire et du Comité européen des droits sociaux (13-15 septembre 2022) (préparé par le Secrétariat) <i>(uniquement en anglais)</i>
CDDH-ENV(2023)09 – Council of Europe Member States Recognition of the Right to a Healthy Environment in Constitutions, Legislation and Treaties	CDDH-ENV(2023)09 – Reconnaissance par les États membres du Conseil de l'Europe du droit à un environnement sain dans les constitutions, les législations et les traités <i>(uniquement en anglais)</i>
Proceedings of the High-Level Conference on the right to a clean, healthy and sustainable environment PUBLICATION	Actes de la Conférence de haut niveau sur le droit à un environnement propre, sain et durable dans la pratique PUBLICATION
CDDH-ENV(2023)01 – Extended summary of the exchange of views with external independent experts and representatives of the Parliamentary Assembly and the European Committee on Social Rights (13-15 September 2022) (prepared by the Secretariat)	CDDH-ENV(2023)01 – Résumé détaillé de l'échange de vues avec des experts indépendants externes et des représentants de l'Assemblée parlementaire et du Comité européen des droits sociaux (13-15 septembre 2022) (préparé par le Secrétariat)
Recommendation CM/Rec(2022)20 of the Committee of Ministers to member States on human rights and the protection of the environment (adopted by the Committee of Ministers on 27 September 2022 at the 1444th meeting of the Ministers' deputies)	Recommandation CM/Rec(2022)20 du Comité des Ministres aux États membres sur les droits de l'homme et la protection de l'environnement (adoptée par le Comité des Ministres le 27 septembre 2022, lors de la 1444 ^e réunion des Délégués des Ministres)
Parliamentary Assembly Recommendation 2211(2021) , "Anchoring the right to a healthy environment: need for enhanced action by the Council of Europe"	Recommandation 2211(2021) de l'Assemblée parlementaire , « Ancrer le droit à un environnement sain: la nécessité d'une action renforcée du Conseil de l'Europe »
Committee of Ministers' decision concerning Parliamentary Assembly Recommendation 2211 (2021), "Anchoring the right to a healthy environment: need for enhanced action by the Council of Europe" (CM/Del/Dec(2021)1416/3.1)	Décision du Comité des Ministres relative à la Recommandation 2211(2021) de l'Assemblée parlementaire , « Ancrer le droit à un environnement sain: la nécessité d'une action renforcée du Conseil de l'Europe » (CM/Del/Dec(2021)1416/3.1)
Resolution adopted by the United Nations Human Rights Council on 8 October 2021, "The human right to a clean, healthy and sustainable environment" (A/HRC/RES/48/13)	Résolution adoptée par le Conseil des droits de l'homme des Nations Unies le 8 octobre 2021 « Droit à un environnement propre, sain et durable » (A/HRC/RES/48/13)
Resolution adopted by the United Nations General Assembly on 28 July 2022, "The human right to a clean, healthy and sustainable environment" (A/RES/76/300)	Résolution adoptée par l'Assemblée générale des Nations Unies le 28 juillet 2022 « Droit à un environnement propre, sain et durable » (A/RES/76/300)
Report of the Special Rapporteur on the issue of human rights obligations relating to the enjoyment of a safe, clean, healthy and sustainable environment, Thirty-seventh session of the UN Human Rights Council, 26 February–23 March 2018 (A/HRC/37/59)	Rapport du Rapporteur spécial sur la question des obligations relatives aux droits de l'homme se rapportant aux moyens de bénéficier d'un environnement sûr, propre, sain et durable, Trente-septième session du Conseil des droits de l'homme, 26 février-23 mars 2018 (A/HRC/37/59)
Introductory Report to the High-level Conference on Environmental Protection and Human Rights, organised under the aegis of the Georgian Presidency of the Committee of Ministers of the	Rapport introductif à la Conférence de haut niveau « Protection environnementale et droits de l'homme », organisée par la Présidence Géorgienne du Comité des Ministres (Strasbourg,

<p>Council of Europe (Strasbourg, 27 February 2020) “The Environment and Human Rights”, report prepared at the request of the CDDH by Prof. Elisabeth Lambert (CNRS Research Director, SAGE Research Unit, University of Strasbourg) PUBLICATION</p>	<p>27 février 2020) « Protection environnementale et droits de l'homme », Rapport préparé à la demande du CDDH par M^{me} Elisabeth Lambert (Directrice de recherche au CNRS, Unité de recherche SAGE, Université de Strasbourg) PUBLICATION</p>
--	--